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LAPIN LIITTO   PÖYTÄKIRJA 

  
                                                                                    21.9.2020 
                                                                                      
 222/10.02.00/2016 
 

 

SAAMELAISKÄRÄJIEN JA LAPIN LIITON VÄLINEN, SAAMELAISKÄRÄJÄLAIN (974/1995) 9 
§:N MUKAINEN JATKONEUVOTTELU 
 
Aika 28.8.2020 klo 10.00–10.54 
 
Paikka Teams-kokous 
 
Asia Pohjois-Lapin maakuntakaava 2040  
 
Läsnä 

Saamelaiskäräjät:  
Tuomas Aslak Juuso, Sarita Kämäräinen, Tiina Lovisa Solbär, Kalle Varis ja Laura 
Olsén-Ljetoff  
    
Lapin liitto: 
Mika Riipi, Riitta Lönnström, Juha Piisilä, Olli Rönkä ja Kaisa Kinnunen  

  
1 § NEUVOTTELUN AVAUS, OSALLISTUJIEN TOTEAMINEN JA 

JÄRJESTÄYTYMINEN 
 
 Maakuntajohtaja Mika Riipi avasi neuvottelun klo 10.03.  

 
Esitys: 
 
Todetaan osallistujat ja valitaan neuvottelulle puheenjohtaja ja sihteeri sekä 
sovitaan pöytäkirjan/muistion muodosta, tarkistamisesta ja 
allekirjoittamisesta sekä mahdollisista muista käytännön asioista 
neuvotteluiden läpiviemiseen liittyen. Oikeusministeriön ohjeen mukaan 
pöytäkirjaan tulee merkitä tieto eriäviksi jääneistä näkemyksistä ja 
käsityksistä ja perustella miksi yhteisymmärrykseen ei joiltain osin ole päästy. 
 
Päätös: 
Puheenjohtajaksi valittiin Mika Riipi ja sihteeriksi Olli Rönkä. Neuvottelusta 
laaditaan pöytäkirja, jonka varmentavat Lapin liitosta sihteerin lisäksi Mika 
Riipi ja Saamelaiskäräjiltä Tuomas Aslak Juuso. Pöytäkirjaluonnos lähetetään 
kaikille osallistujille ensin kommenteille ja kommenttien perusteella 
korjattuna ja allekirjoitettuna. 
 
Hyväksytään esityksen mukaisesti.  
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2 § NEUVOTTELUEDELLYTYSTEN VARMISTAMINEN JA TOTEAMINEN 
 

Lapin liiton ja Saamelaiskäräjien saamelaiskäräjälain 9 §:n mukainen neuvottelu 

pidettiin 14.5.2020. Neuvottelussa sovittiin jatkoneuvottelun pitämisestä 

koskien Lapin liiton vastinetta FPIC-periaatteen osalta.  Neuvotteluajankohdasta 

on sovittu sähköpostitse 12.8.2020 ja aineisto toimitettu 12.8.2020. 

 

Esitys:  

 
Todetaan, että neuvotteluedellytykset ovat olemassa. 
 
Keskustelussa Tuomas Aslak Juuso totesi, että Saamelaiskäräjillä on täydet 
neuvotteluedellytykset. Saamelaiskäräjiltä neuvottelussa on mukana 
puheenjohtaja ja sihteeristöä. Mika Riipi totesi, että myös Lapin liitolla on 
täydet neuvotteluedellytykset.  
 

 Päätös:  
 
 Todetaan esityksen mukaisesti.  
 
3 § ASIOIDEN KÄSITTELYJÄRJESTYKSEN HYVÄKSYMINEN 
 
 Esitys:  
   
 Hyväksytään seuraava asioiden käsittelyjärjestys:  

4 § Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 tilannekatsaus 
5 § FPIC-periaate Lapin liiton vastineessa 
6 § Jatkoaikataulu 
7 § Muut asiat 
8 § Neuvottelun päättäminen 

 
 Päätös: 
  
 Hyväksytään esityksen mukaisesti. 
 

 
4 § Pohjois-Lapin maakuntakaavan 2040 tilannekatsaus 

 
Suunnittelujohtaja Riitta Lönnström esitteli tilannekatsauksen. 
 

Lapin liiton hallitus 8.6.2020 hyväksyi viranomaislausuntojen vastineet ja päätti asettaa 
maakuntakaavaehdotuksen julkisesti nähtäville. Hallituksen kokouksen jälkeen 
maakuntakaava-aineistoa on viimeistelty ja toimitettu tarvittavilta osin käännettäväksi 
inarin-, koltan- ja pohjoissaameksi sekä norjaksi. Maakuntakaavaehdotus asetetaan 
julkisesti nähtäville myöhemmin tarkentuvana ajankohtana loka-marraskuussa. 
 
Esitys: 
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Merkitään tiedoksi tilannekatsaus. 

 
Päätös: 
 
Merkitään tilannekatsaus tiedoksi.  

 
5 §  FPIC-periaate Lapin liiton vastineessa 
 

Lapin liitto on muuttanut viranomaislausuntoon annettavaa vastinetta 
koskien FPIC-periaatteen ennakkosuostumusta. 
 

”Pohjois-Lapin maakuntakaavassa 2040 suunnitellaan alueidenkäyttöä 
Sodankylän, Inarin ja Utsjoen alueella kokonaisvaltaisesti. Maakuntakaava on 
yleispiirteinen maankäytön suunnitelma, jonka tehtävänä on ohjata 
mahdollista yksityiskohtaisempaa suunnittelua. Tällä hetkellä ei ole vireillä 
Jäämerenrataa koskevaa hanketta, vaan alueidenkäytöllisten edellytysten 
yleispiirteinen selvittäminen yleispiirteisellä tasolla. 
  
Liitto on kaavaa laatiessaan pyrkinyt edistämään saamelaisten 
osallistumismahdollisuuksia sekä lakisääteisten että vapaaehtoisten 
neuvottelujen kautta sekä tarjoamalla kaavaan liittyvät selvitykset ja muun 
aineiston saamelaiskäräjien käyttöön osallistumisen mahdollistamiseksi. Näin 
ollen käräjillä on ollut mahdollisuus osallistua myös sellaisten 
alueidenkäyttöön ehdotettavien ratkaisujen suunnitteluun, joilla ei ole suoraa 
vaikutusta saamelaisten asemaan ja oikeuksiin. Maakuntakaavoitus on 
erilaisten tavoitteiden ja intressien yhteensovittamista. Maakuntakaavan 
laadinnassa on kaavamerkinnöin ja -määräyksin otettu huomioon 
saamelaisen kulttuurin ylläpitämistä ja kehittämistä koskevat näkökohdat.” 

 
 Esitys: 
 
Keskustellaan Lapin liiton vastineesta. 

 
Tuomas Aslak Juuso: Hyvä, että vastinetta on korjattu. Vaikutustenarvioinnin 
suhteen Lapin liitto ei ole pystynyt selvittämään vaikutuksia 
saamelaiskulttuurille. FPIC-periaate on alkuperäiskansaoikeuden julistuksesta 
ja sitä on kansallisesti edistetty vuodesta 2014 lähtien. FPIC-periaatetta on 
tarkoitus edistää Suomessa eri keinoin. Itse oikeutena se tarkoittaa sitä, ettei 
sellaisia toimia tule tehdä, jolla ei ole alkuperäiskansan suostumusta. Näin se 
tulisi huomioida maakuntakaavaprosessissa. Maakuntakaavassa esitetty 
kehittäminen on ongelmallista saamelaiskulttuurin suhteen, sillä suostumusta 
ei ole.  
 
Kalle Varis: Miten maakuntakaavan jatkovalmistelun aikataulu etenee? Tällä 
hetkellä on vireillä lakimuutoksia, kuten maankäyttö- ja rakennuslain muutos. 
Miten muutokset vaikuttavat tähän prosessiin?  
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Riitta Lönnström esitteli maakuntakaavaprosessin jatkoaikataulun. Lapin 
liiton valtuuston päätöksestä voi valittaa hallinto-oikeuteen. 
 
Mika Riipi: Pohjois-Lapin maakuntakaava 2040 -prosessi käydään 
lähtökohtaisesti nykylainsäädännön puitteissa. Lakimuutokset koskevat uusia 
kaavaprosesseja. 
 
Riitta Lönnström: Uudet lait tulevat luultavasti aikaisintaan vuonna 2022 
voimaan. 
 
Mika Riipi: Nähtäväksi jää, onko tulevassa maankäyttö- ja rakennuslaissa eri 
säädökset FPIC-periaatteen suhteen. 
 
Tuomas Aslak Juuso: FPIC-periaatetta ei voi tulkita eri tavalla, kuin sen 
kansainvälisoikeudellinen merkitys on. Vapaaseen tietoon pohjautuva 
ennakkosuostumus tarkoittaa suostumuksen saantia jollekin prosessille. Kun 
se on siinä muodossa kirjoitettu, ei tulisi pyrkiä sellaisiin toimiin, jolla ei ole 
alkuperäiskansan suostumusta. Suostumusta ei ole. Lapin liiton vastine on 
vajavainen, emme voi hyväksyä tätä vastinetta. FPIC-periaate koskee alueiden 
ryhmittymiä ja oikeudenhaltijoita ryhmänä. Saamelaiskäräjien näkökulmasta 
vastine ei vastaa FPIC-periaatetta. 

 
Mika Riipi: Lapin liiton näkökulmasta maakuntakaavaprosessi toteutetaan 
maankäyttö- ja rakennuslain puitteissa. FPIC-periaate on taustalla, muttei 
implementoituneena. 
 
Tiina Lovisa Solbär: Vastineen ensimmäisen kappaleen lopussa toteatte, että 
tällä hetkellä ei ole vireillä Jäämerenrataa koskevaa hanketta, vaan 
alueidenkäytöllisten edellytysten yleispiirteinen selvittäminen yleispiirteisellä 
tasolla. Saamelaiskäräjät on yleispiirteisellä tasolla reagoinut tähän pääradan 
ohjeelliseen linjaukseen. Alueidenkäytöllisiä edellytyksiä ei ole olemassa ja 
kantamme on ollut se, että prosessissa on tapahtunut menettelyvirhe. 
Lopputulemana ollaan tilanteessa, jossa maakuntakaava loukkaa 
alkuperäiskansan oikeutta ylläpitää ja kehittää kulttuuriaan. 
Maakuntakaavoitusprosessi on edennyt väärinpäin: loppupäässä on tehty 
selvityksiä, jotka olisi pitänyt tehdä alkuvaiheessa, kuten geologinen selvitys, 
liikenne- sekä luonto- ja maisemaselvitys on tehty. Alkuvaiheessa olisi voitu 
vastaavasti tehdä esiselvitys, jossa olisi käyty läpi saamelaisten perinteisten 
elinkeinojen tilanne ja FPIC-periaatteen mukaisesti sovittu saamelaisten 
kanssa mitä se selvitys sisältäisi. Kun se olisi valmistunut, olisi voitu keskustella 
mihin tulokset johtavat ja mitä ne tarkoittavat. Nyt prosessi meni niin, että 
ensin tehtiin kaavaratkaisut ja sitten selvitettiin. Selvityksistä ei kuitenkaan 
vedetty johtopäätöksiä kaavaratkaisuihin. 
 
On aivan totta, että saamelaisia on osallistettu. Tapa on kuitenkin ollut 
sellainen, että saamelaiset olisivat vapaa-ajallaan joutuneet tekemään 
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arviointeja. Saamelaiskäräjät ja Lapin liitto sopivat Akwé: Kon -ohjeiden 
soveltamisesta kokouksessaan 9.11.2017; asiaa selvitettyään osapuolet 
totesivat neuvottelussaan 1.2.2018, että käytettävissä olevilla resursseilla ja 
ajalla sekä ilman ministeriöiden myötävaikutusta maakuntakaavassa ei voida 
toteuttaa Akwè: Kon -ohjeiden mukaista menettelyä.”. Sen jälkeen asia on 
ollut esittelyä. On myös totta, että olette tuoneet saamelaiskulttuurin 
turvaamiseen liittyviä merkintöjä ja määräyksiä. Vastineesta voi saada 
käsityksen, että on kyse vaihtokaupasta, mikä ei ole sovelias tapa. Eli kun 
maakuntakaava-aineistosta tehdään käännökset, ei voi olettaa, että 
hyväksyisimme Jäämerenradan.  
 
MRL 9 §:n liittyen, tukeudun lähettämäämme Leena Heinämäen lausuntoon. 
Maankäyttö- ja rakennuslakia tulee soveltaa perustuslain valossa ja kaavan 
kokonaisvaikutukset tulee selvittää. On myös perusteltua, että selvittäminen 
tapahtuu yhteystyössä. Ilman muutahan tämmöistä yritystä on ollut. 
Olemmehan saaneet pitää puheenvuoroa hallituksessa. Se, että prosessin 
alussa yhteistyössä selvitettäisiin asiat, jotka vaikuttavat saamelaiskulttuuriin, 
ovat jääneet tekemättä. Tätä on vaikea korjata jälkeenpäin. 
 
Riitta Lönnström: Kaavaselostuksessa on hyvin seikkaperäisesti selvitetty 
miten kaavaprosessi on edennyt.  Maakuntakaavoitus ei ole kaupankäyntiä – 
se on yhteensovittamista ja kaavoitusprosessissa ei siten ole voittajia. Pitää 
pystyä asettumaan muiden tahojen asemaan. Kaavoitusprosessissa on myös 
tuotu alusta lähtien esille, mitä MRL:ssä säädetään maakuntakaavoituksesta. 
Myös valitusmenettely on yksi asia muiden joukossa.  
 
Tuomas Aslak Juuso: Olemme pyrkineet tukemaan maakuntakaavoitusta. 
Vaikutustenarvointiin ei löytynyt resursseja – ne ovat jääneet tekemättä ja 
haitalliset vaikutukset ovat jääneet toteamatta. Kaavaprosessin alkuvaiheessa 
olisi pitänyt ottaa huomioon saamelaisten asiantuntemus ja laittaa resursseja 
vaikutustenarviointiin. 
 
Saamelaiskulttuurin kehittäminen on vahvasti sidoksissa 
maakuntakaavoitukseen, koska sillä pitkäjänteisesti suunnitellaan 
alueidenkäyttöä. Mielestäni maakuntakaavassa ei ole päästy hyvään 
lopputulokseen.  
 
Sarita Kämäräinen: Olisi ollut suotavaa asettua saamelaisten asemaan 
kaavaluonnosvaiheessa ja keskustella ennen kuin rataa merkitään. Nyt 
saamelaiset ovat altavastaajan asemassa merkinnän vastustamisessa ja 
perusteluissa merkinnän poistamiselle. Keskustelut olisi pitänyt käydä ennen 
merkitsemistä. 
 
Kalle Varis: Onko Lapin liitolla ollut pyrkimys saada FPIC-periaatteen mukainen 
suostumus saamelaiskäräjiltä? Jos teillä tarkoitus on ollut saada suostumus, 
kirjataan, että se ei ole onnistunut. 
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Riitta: Pyrkimys on ollut. Suunnittelumääräysten kautta olemme pyrkineet 
siihen, että saamelaisten alkuperäiskansaoikeus välittyy alempiasteiseen 
suunnitteluun ja sitä kautta on pyritty saamaan suostumus saamelaiskäräjiltä. 
Maakuntakaavoituksen ensisijainen tehtävä on ohjata alempiasteista 
suunnittelua.  
 
Kalle Varis: Esitän pöytäkirjaan kirjattavaksi, että Lapin liitto on pyrkinyt 
saavuttamaan saamelaiskäräjien suostumuksen, mutta siinä ei ole onnistuttu. 
 
Mika Riipi: Maankäyttö- ja rakennuslain mukaisesti on pyritty kaikkien tahojen 
osalta saamaan suostumus, mutta myös perustuslain mukaisessa hengessä 
sitä on yritetty. 
 
Päätös: 
 
 Merkitään tiedoksi asiasta käyty keskustelu ja kirjataan jäljelle jäävät 
ristiriidat: Saamelaiskäräjät toteaa, ettei FPIC-periaatteen mukaista prosessia 
ole pystytty kaavaprosessissa huomioimaan. Saamelaiskäräjien mukaan 
vaikutustenarviointi ei ole ollut riittävä saamelaiskulttuurin ja perinteisten 
elinkeinojen osalta.  Lapin liiton näkemyksen mukaan suostumusta on pyritty 
hakemaan maankäyttö- ja rakennuslain mukaisilla välineillä.  

 
6 §  Jatkoaikataulu 

 
Suunnittelujohtaja Riitta Lönnström esitteli maakuntakaavan jatkoaikataulun. 
 
Maakuntakaavaehdotus on loka-marraskuussa julkisesti nähtävillä, jolloin 
kaavasta voi jättää muistutuksia. Tavoitteena on, että maakuntakaava olisi 
Lapin liiton valtuustossa hyväksyttävänä toukokuussa 2021. 
 
Kun maakuntakaava tulee julkisesti nähtäville, otamme muistutusten lisäksi 
myös lausuntoja vastaan. Viranomaisneuvottelutarve katsotaan 
ympäristöministeriön kanssa. Asiakirjoja on täydennetty hyväksyttyjen 
vastineiden mukaisesti. Kaavaselostuksen liite 8 ”maakuntakaava ja 
saamelaiskulttuuri” on tulossa julkisesti nähtävillä olevaan aineistoon. 
 
Mika: Lapin liiton hallituksessa saamelaiskäräjillä on normaali puheoikeus, 
kannustamme käymään keskustelua. 
 
Tiina Lovisa Solbär: Voisitko toistaa mistä dokumentista on kyse? 
 
Riitta Lönnström: Kaavaehdotuksen vastineissa on todettu, että Lapin liitto 
täydentää saamelaiskulttuuriin liittyviä vaikutustenarviointeja ja suhdetta 
valtakunnallisiin alueidenkäyttötavoitteisiin. Liiteasiakirja toimii 
täydennyksenä ja kertomuksena miten saamelaiskulttuuria on 
maakuntakaavaprosessissa käsitelty. 
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Olli Rönkä: Asiakirja on koonti alueidenkäytön suunnittelun juridisesta 
perustasta ja siitä, miten maakuntakaavoitusta tehdään. Lisäksi dokumentissa 
tuodaan vaikutustenarvioinnin tietopohjaa esille.  
 

 Esitys: 
 
Merkitään tiedoksi jatkoaikataulu. 
 

 Päätös: 
 
 Merkitään keskustelu tiedoksi. 

 
7 §  Muut esille tulevat asiat 

 
 Esitys: 
 
Ei muita asioita. 

 
 
Päätös: 
 
Merkitään tiedoksi. 
  

8 §  Neuvottelun päättäminen 
 
 Esitys:  
 
 Neuvottelun puheenjohtaja päättää neuvottelun. 
 

Päätös: 
 

Puheenjohtaja päätti neuvottelun klo 10.54 
 

   
                        

Mika Riipi, pj   Olli Rönkä, sihteeri 
Lapin liitto   Lapin liitto 

 
 

 
Tuomas Aslak Juuso 
Saamelaiskäräjät     


